

EXTRACT FROM: C - R (61) 44.  
Limited Distribution.  
26-9-61.  
Meeting : 18-9-61.I. TALKS BY FOREIGN MINISTERS IN WASHINGTON ON 14TH TO 16TH  
SEPTEMBER

1. The UNITED STATES REPRESENTATIVE circulated a report, agreed jointly by the four governments concerned, on the talks which had taken place on 14th to 16th September, in Washington.
2. The UNITED KINGDOM and FRENCH REPRESENTATIVES said that the experts assisting their Ministers at these talks, Sir Evelyn Shuckburgh and Mr. Jean Laloy respectively, would be available to answer questions in the Council on Wednesday, 20th September.
3. The CHAIRMAN welcomed this possibility to discuss the report, which raised a certain number of points already discussed in private meetings of the Council.
4. The CANADIAN REPRESENTATIVE said that he thought that the ambassadorial Steering Group in Washington was a good thing as long as it did not become an institution. He asked what was the status of this Group, now that the meeting of Foreign Ministers was over; was it preparing the forthcoming meeting of Mr. Rusk with Mr. Gromyko? Was it related to the Council or to any other NATO body, military or civil, independently of the Council? These questions should be borne in mind for discussion at the meeting on 20th September.
5. The BELGIAN REPRESENTATIVE, in reply to a question by the Chairman, said that Mr. de Staercke would return on the evening of 20th September, from his visit with Mr. Spaak to Moscow, and would be available to give a report to the Council at an early date.
6. The COUNCIL:
  - (1) took note of the statements made;
  - (2) invited the Chairman to arrange with the United Kingdom and French Delegations the time of the meeting on Wednesday, 20th September with Sir Evelyn Shuckburgh and Mr. Jean Laloy.

EXTRACT FROM

: C - R (61) 14.  
Limited Distribution.  
26-9-61.  
Meeting : 13-9-61.

I. POURPARLERS ENTRE LES MINISTRES DES AFFAIRES ETRANGERES A WASHINGTON (14 - 16 SEPTEMBRE)

1. Le REPRESENTANT des ETATS-UNIS communique un rapport, approuvé par les quatre gouvernements intéressés, sur les pourparlers qui ont eu lieu à Washington du 14 au 16 septembre.

2. Les REPRESENTANTS du ROYAUME-UNI et de la FRANCE déclarent que les experts qui accompagnaient leurs Ministres à ces pourparlers, Sir Evelyn Shuckburgh et M. Jean Laloy, respectivement, seront en mesure de répondre aux questions du Conseil le mercredi 20 septembre.

3. Le PRESIDENT se félicite de l'occasion qui est offerte au Conseil d'examiner le rapport, qui soulève un certain nombre de points déjà examinés par le Conseil en séance privée.

4. Le REPRESENTANT du CANADA estime que le Comité des Ambassadeurs à Washington est certes très utile, mais à la condition qu'il ne devienne pas une institution permanente. Il demande quel est le statut de ce Comité, maintenant que la réunion des Ministres des Affaires Etrangères est terminée ; préparent-ils la prochaine réunion de M. Rusk avec M. Gromyko ? Est-il rattaché au Conseil ou à un autre organisme OTAN, militaire ou civil, indépendant du Conseil ? Il conviendrait de retenir ces questions pour examen à la réunion du 20 septembre.

5. Le REPRESENTANT de la BELGIQUE, en réponse à une question du Président, déclare que M. de Staercke reviendra dans la soirée du 20 septembre du voyage qu'il a effectué à Moscou avec M. Spaak et sera en mesure de faire un exposé devant le Conseil très prochainement.

6. Le CONSEIL :

- (1) prend note des déclarations ci-dessus ;
- (2) invite le Président à fixer, avec les délégations du Royaume-Uni et de la France, l'heure de la réunion du mercredi 20 septembre avec Sir Evelyn Shuckburgh et M. Jean Laloy.